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De Lijn Antwerpen  -  Koppeling hermelijntrams 

In de zomer van 2017 keurde de raad van bestuur van De Lijn de opdracht goed aan de 
Brugse vestiging van Bombardier om 53 Antwerpse hermelijntrams om te bouwen zodat 
ze onderling gekoppeld konden worden. Aan het ombouwen van deze 53 trams hangt 
een kostenplaatje van 23 miljoen euro (persbericht De Lijn, 13 juni 2017).

Op 6 november 2017 reed zo’n supertram van 61 meter lang voor het eerst uit in 
Antwerpen op lijn 3 tussen Merksem en Zwijndrecht. De koppeling van twee 
hermelijntrams was nodig om de capaciteit op deze lijn te verhogen zonder meer trams 
in het dienstenschema op te nemen, daar de premetro in Antwerpen op zijn limieten 
botst. Door de trams om te vormen tot supertrams kunnen er 350 passagiers vervoerd 
worden per rit. De testperiode duurde tot het einde van het jaar en zou nadien 
geëvalueerd worden.

Het monteren van de koppelstukken op de hermelijntrams vraagt veel tijd, wist De Lijn in 
de zomer al te vertellen. Er werd toen ook al geïnsinueerd om 31 bijkomende trams te 
voorzien van een koppeling zodat in totaal 84 tramstellen gekoppeld kunnen worden 
(persmededeling van De Lijn op 6 juni 2017 aan Radio 2).

1. Hoeveel hermelijntrams uit Antwerpen zijn uiteindelijk in de opdracht opgenomen? 
Werd de opdracht uitgebreid naar 84 trams, of blijft het plan om voorlopig 53 
hermelijntrams te voorzien van een koppeling? Graag toelichting bij de keuze voor 
het aantal trams.

2. Worden de hermelijntrams uitgerust met een manuele mechanische dan wel met een 
volautomatische elektrische koppeling? Graag toelichting bij de keuze voor het ene of 
het andere.

3. In de zomer liet De Lijn weten dat ze tegen 2020 hoopte om hermelijntrams te 
kunnen koppelen. 

a) Betekent dit dat De Lijn tegen 2020 alle hermelijntrams wil hebben omgebouwd?

b) Hoe oud zullen de hermelijntrams zijn op het ogenblik dat ze met de nodige 
koppelingen zijn uitgerust?

c) Op hoeveel jaar worden deze hermelijntrams met koppelingsmogelijkheden 
boekhoudkundig afgeschreven?



d) Hoeveel dagen zal elke hermelijntram onbeschikbaar zijn als hij wordt 
aangepast?

e) Wat is de kostprijs voor het plaatsen van een koppeling per hermelijntram?

4. Hoeveel (in meerprijs tegenover de leveringsprijs) zou een vijfdelige albatrostram 
(Antwerpen) hebben gekost indien deze van bij de levering door de constructeur, 
vanaf 2014/15, uitgerust geweest zou zijn met zulke elektrische en mechanische 
koppelingen, zoals er nu op de hermelijntrams in Antwerpen worden geplaatst?

5. Waarom besliste De Lijn niet, nog voor het plaatsen van de bestelling in 2012 van de 
vijfdelige albatrostrams voor Antwerpen, om deze albatrostrams koppelbaar te 
maken van bij de montage? Zou deze koppelbaarheid van de vijfdelige albatrostrams 
van bij de oplevering niet voordeliger zijn geweest, onder meer met het oog op de 
bijkomende transportkosten die zullen ontstaan voor het vervoer van de met 
koppelingen aan te passen hermelijntrams naar en van de werkplaats van de 
constructeur en de kostprijs voor de onbeschikbaarheid van de hermelijntrams in 
ombouw?

6. Het verleden heeft uitgewezen dat het koppelen van oude PCC-trams of het inzetten 
van grotere (albatros)trams tot gevolg heeft dat de meercapaciteit op bepaalde 
ritten ten koste gaat van de frequentie van een tramlijn. 

Plant De Lijn Antwerpen eveneens een verdere verlaging van de frequentie op de 
premetrolijnen wanneer de capaciteit per rit door de koppeling wordt verdubbeld?

7. De introductie van de albatrostrams leidde in Gent tot het opheffen of verplaatsen 
van (toegankelijke) haltes. 

In welke investeringsbudgetten voorziet De Lijn voor de aanpassing van alle 
gelijkgrondse tramhalten in Antwerpen op het vlak van lengte, toegankelijkheid, 
perronhoogte, … langs de lijnen voor deze nieuwe supertrams?

8. Op welke manier wordt de veiligheid van de reizigers in deze supertrams 
gegarandeerd?

a) In de gekoppelde PCC-tramtoestellen krijgt de achterste tram geregeld te maken 
met vandalisme. Ook met het achterste wagendeel van de huidige 
hermelijntrams is dat nu al het geval. 

Heeft De Lijn een overeenkomst met het stadsbestuur van Antwerpen over de 
mogelijkheden van rechtstreeks toezicht in de vorm van stadswachten die 
kunnen worden ingezet als begeleider op de tweede tram?

b) Worden de beelden van de beveiligingscamera’s in de getrokken Hermelijntram 
via een elektrische koppeling meegestuurd naar het beeldscherm bij de 
chauffeur? Zo ja, hoe zal De Lijn ervoor zorgen dat deze beeldcontrole niet 
vertragend werkt voor de chauffeur die toezicht moet houden op het volledige 
tramstel (op basis van visuele informatie van dubbel zoveel camera’s) en 
tegelijkertijd veilig en stipt moet rijden?

c) Is de elektrische koppeling voor het doorsturen van het beeldmateriaal naar het 
beeldscherm in het eerste tramstel inbegrepen in de prijs zoals gevraagd in 
deelvraag 3?
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1. Het aantal te koppelen trams wordt bepaald in functie van de exploitatie van de 
keuze van de eerste tramlijn die met koppelbare trams zal worden uitgerust en 
rekening houdend met voortschrijdend inzicht rond de meest gunstige manier om 
zo snel mogelijk tot maximale capaciteit te komen, inclusief het ritme van de 
instroom van nieuwe trams dat hier uiteraard nauw mee samenhangt. 

Momenteel is daaruit voortvloeiend voorzien om reeds elf stellen en één 
reservetram om te bouwen.

2. De Hermelijntrams worden uitgerust met halfautomatische koppelingen. Er is geen 
plaats voor een volledige wegklapbare koppeling en het is de bedoeling om zo 
weinig mogelijk manuele handeling in te bouwen. 

3.
a) Neen, zie hoger.

b) De Hermelijntrams zullen na de ombouw tussen 8 en 15 jaar oud zijn.

c) Op 36 jaar. 

d) De onbeschikbaarheid wordt geraamd op 42 dagen.

e) De eenheidsprijs voor het plaatsen van een koppeling bedraagt ca. 405.000 
euro.

4. Het ontwerp van de Albatros voorziet niet in een koppelbare versie.
Dit betekent dat net zoals bij een Hermelijn, de koppeling in retrofit zal moeten 
worden geplaatst, indien in de toekomst beslist wordt tot koppeling over te gaan. 
Gelet op de lengte van de Albatrostrams is dergelijke koppeling echter geen 
vanzelfsprekendheid en zou hier uiteraard heel wat onderzoek aan vooraf moeten 
gaan. Gelet op deze elementen werd de prijs hiervoor dan ook niet gevraagd.

5. Het exploitatiemodel dat voorlag bij de opmaak van het aanbestedingsdossier van 
de Albatrostrams (aanvang dossier: 2009), voorzag geen koppelbare trams.

6. Het toekomstig tramaanbod zal volgens het decreet basisbereikbaarheid worden 
bepaald. Sinds kort is de Vervoerregio Antwerpen van start gegaan (33 gemeenten 
+ 8 districten). Bij de opmaak van het bijhorende mobiliteitsplan, het Routeplan 
2030,  wordt rekening gehouden met het openbaar-vervoeraanbod. Gelet op de 
grote stedelijke vervoersvraag zal het uitgangspunt sowieso zijn dat de 
plaatskilometers (= capaciteit) per uur (vooral tijdens de spits) verder zullen 
worden opgedreven. Binnen deze parameter plaatskilometers spelen zowel de 
frequentie als de capaciteit per voertuig.

7. De gekoppelde Hermelijnen zullen eerst worden ingezet op tramlijn 3. Op deze 
tramlijn zijn alle perrons (op twee na) al uitgerust om de 60m-tram te ontvangen. 



Enkel één halte in Zwijndrecht en één halte in Merksem dienen nog te worden 
aangepast. Deze halten worden dit en volgend jaar aangepast.
Als de 60m-tram op andere lijnen dan lijn 3 zou worden ingezet, dan mag ervan 
worden uitgegaan dat er nog haltes moeten worden aangepast en of verschoven.
Voorlopig is nog geen inzet van de 60m-tram op andere lijnen gepland. Een studie 
of inventaris voor de inzet op andere lijnen is daarom nog niet uitgevoerd. 

8.
a) De Lijn sloot hierover een convenant af met de stad Antwerpen, afdeling 

Stadstoezicht. Naast de courante aanwezigheid “op en aan” het openbaar 
vervoer, kan De Lijn steeds ad hoc de inzet van stadstoezichters vragen op 
lijnen of aan haltes waar/wanneer dit nodig is.  
Sinds de start van het proefproject werd aan Stadstoezicht gevraagd per 
voertuig een stadstoezichter te voorzien.

b) De camerabeelden van de camera’s in de reizigersafdeling worden momenteel 
nog niet doorheen de koppeling naar het eerste rijtuig gestuurd. De juiste 
functionaliteiten worden nog onderzocht, zodat deze bij een latere upgrade van 
de bestaande camerasystemen dit wel wordt meegenomen.

c) Ja, dat is het geval voor de buitencamera’s. 


